
Secretaría 

MEMóRIA CURS 1977/1978 

Segons esta reglamentat en l'article 19 deis Estatuts de !'Academia, és 
missió del Secretad General redactar al final de cada curs una Memoria 
que, després d'ésser aprovada per la Junta de Govern, sigui llegida a la 
Sessió Inaugural del curs següent. 

Pero no és aquest el motiu exclusiu que fa que ara els llegeixi aquestes 
ratlles. Si bé hem d'ésser complidors de les nostres responsabilitats contre
tes, també ens dirigim a vostes amb una gran alegria i amb una gran 
illusió. Alegria de parlar en nom d'una entitat de prestigi que continua 
essent la més important i la més viva de les entitats mediques del país i 
un exemple per d'altres paisos, i il:Iusió perque veiem en !'Academia un 
camí de servei, ja que sempre ha sabut posar-se en el punt precís al llarg 
de la seva historia i intulm que en el moment historie de represa pública 
de la nostra personalitat sabra també -sabrem- trobar el lloc adequat 
que li pertoca. 

En iniciar aquesta memoria cree que hem de fer ressaltar una data. 
Precisament el día d'iniciació del curs 1977-78 coincidí amb el de la recu
petació de la nostra Generalitat de Catalunya. Efectivament, el día 29 de 
setembre va inaugurar-se el curs amb la lectura de la Memoria del Curs 
1976-77, a carrec del Secretari General, i la brillant participació del Prof. 
Roe Pifarré, de Xicago, que desenvolupa el tema «Evolució historíca i estat 
actual de la cirurgia de la insuficiencia coronaria». La seva participació i la 
seva personalítat foren comentarles per diferents ditjans de difusió de radio, 
TV i premsa pública. 

La reunió anual d'enguany se celebra a Eivissa els dies 14, 15 i 16 de 
maig amb participació de trenta academics reunits al voltant de quatre tau
les rociones sobre el tema de «Valoració crítica de nous metodes de diag
nostic». Si bé la participació de catalans fou considerable, In deis metgcs 
de les Illes fou escassa. Els assistents foren rebuts per l'Ajuntament d'Ei
vissa que nomena visitants d'honor els membres de la Junta Directiva. 

Entre aquestes dues sessions que representen l'inici i la cloenda de les 
nostres activitats, la veu de !'Academia s'ha fet sentir públicament en for~a 
ocasions: 
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En quatre programes de radio s'ha padat sobre temes d 'interes públic 
per diferents academícs. Foren el mateix Prof. Roe Pifarré, sobre els pro
blemes de la círurgia cardíaca; el nostre President Josep Alsina i Bofill, 
sobre l'actualitat de !'Academia; Oriol Casassas, sobre el Congrés de Pe
diatres de Llengua Catalana; Marius Foz, sobre Bíblioteques mediques, .i 
Jordi Gol sobre la mort des d'un punt de vista científico-social. 

L'any 1977 finalitza el Congrés de Cultura Catalana. L 'Academia hí col 
labora com a entitat adherida i en la persona d'Oriol Casassas com a re
p.tesentant. La brillantor i la seva eficacia va ésser reconeguda per la reunió 
de la J unta de Govern del día 14 de desembre, trametent-li a ell i a Ramon 
Espasa, que fou el responsable de l'ambít d'Estructura Sanitaria, la nostra 
felicitació .i el nostre agraYment. 

A la Setmana Catalana de Ginebra, Joan Campos hí porta la nostra 
representació, fent una exposició dels estudis sanltaris realitzats des del 
passat Congrés de Perpínya a les condusions sortides de 1' Ambit d'Estruc
tura Sanitaria del Congrés de Cultura Catalana. 

L'Academia fou també invitada a les setmanes catalanes de Berlín, on 
entre d 'altres assistiren el nostre President Josep Alsina i Bofill, Oriol Ca
sassas i Jacint Raventós que parla de «Sanitat a Catalunya». 

La projecció social i política d'alguns dels nostres academícs ha estat 
enguany brillant. Solament voldrfem fer esment del nomenament de dos 
carrecs irnportants : 

El Professor J osep Laporte, anterior Presídent de 1' Academia, va ésser 
rati.ficat una vegada més com a Rector de la Universitat Autonoma i del 
nostre soci numerari i membre de la Societat Catalana de Cirurgia, Ramon 
Espasa, que fou nomenat Conseller de Sanítat i Assistencia Social de la 
nostra Generalitat . La Junta de Govern de !'Academia fou rebuda pet ell 
als pocs dies del seu nomenament per oferir-se a continuar col:laborant per 
la sanitat de Catalunya. 

Igualment, la Junta de Govern fon rebuda pel Conseller de Cultura, 
senyor Pere Pi i Sunyer. 

En les dues reunions s'explicaren les activitats i els projectes de l'Aca .. 
demia, i si bé per la situacíó de provisionalitat de la Generalitat no fou 
possible la col:laboració immediata sí que s'obtingué un ple acord en algw1s 
punts que més endavant cítarem. 

Hem continuat les relacions científiques amb !'Academia de Medicina 
de Montpeller. Fruit d'aquestes i d'una reunió que tinguérem a Perpinya 
ha estat la reunió conjunta que sota l'organització de l'Associació Catalana 
de Medicina Interna ha tingut lloc els djes 28, 29 i 30 d'octubre a Maó, 
sota el tema geheral· d'«Immunologia». 

PoBLICACIONS. ~Han sortit dues noves Monografies Mediques: «lmmu
nologia clínica», de Jesús Moll, i «Dihli:si renal», de Miquel Llorach, que 
corresponen als números 16 i 17 de la coliecció. 
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- La Comissió de Lexicografia de !'Academia, conjuntament amb la de 
la Societat Catalana de Biología, formant part d'un grup interdisciplinari, 
ha publicat uns Vocabularis Basics per a estudiants deis primers cursos de 
medicina, farmacia, biología, entre d'altreo. 

- Annals. Continuen sortint mensualment amb la inclusió de les sec
cions de Revisíons, Comentaris al Dia i Originals. últimament s'ha iniciat 
una nova secció sobre «Temes a Debat». Creiem que la revista té una bona 
acollida i que reflecteix cada vegada més la vida academica i la inquietud 
pels temes sanitaris paracientífics. Se'n fa un tiratge de 8.000 exemplars. 
El problema important i no resolt és el preu tant elevat que aquest tiratge 
representa, amb l'augment constant de despeses, que ens faca en un futur 
proper buscar-hi una solució definitiva. 

- Acta Medica Cataloniae. Si bé fins ara hem parlat de realitats, ara 
voldríem dir uns mots sobre una hipotesi. Hipotesi que creiem que pot 
ser realitat si entre tots hl posem el coll. També a les Memories de Secre
taria podem parlar de projectes. En aquests moments creiem que, més que 
projectes, són possibles realitats. Des del curs passat s'ha anat madurant la 
gestació d'una revista en angles que reflecteixi les activitats científiques dels 
catalans i de les investígacions que es facin als Pa1sos Catalans. El nom, 
ja registrat, sera el d'«Acta Medica Cataloniae». 

FoRMACIÓ CoNTINUADA.- Ja comcntarem l'any darrer el poc ressó que 
obtingueren les últimes sessions dedicades a la formació continuada, motiu 
pel qual s'acorda una nova orientació. Aquest any es féu una simple reco
pilació dels diferents cursos que s'han professat als centres hospitalaris i 
fou editat un fulletó per donar-ne coneixement. Ha estat un any de «transit», 
ja que aquesta tasca serví per fer repetides reunions amb els caps de serveís 
hospitalaris i aconseguir per aquest curs que hem iniciat una collaboració de 
tots ells per a la formació basica o el «recíclatge» de metges internistes i 
pediatres. Encara que aquesta vessant de la memoria no correspongui a actes 
realitzats el curs passat, sí que podem dir que tenim moltes esperances en 
l'execució d'aquests cursos basics de medicina interna i de pediatria pro
fessats en diferents centres hospítalaris i universitaris, comptant amb el 
patrocini de la Conselleda de Sanitat i Assístencia Social de la Generalitat. 

En coHaboració amb el Grup d'Assessorament i Promoció de la Salut, 
del Collegi de Metges de Barcelona, s'hao celebrat quatre cursos sobre la 
Salut. Aquests han estat: «Semioaris de Salut Pública», «Curs d'Educadors 
Sanitaris Basics», «Seminari: El mitja ambient i la salut» i «lntroducció a 
l'Epidemiologia», amb un exit de públic, singularment jove, molt important. 
Aquest camí, ja iniciat fa dos anys, amb una acceptació creixent, creíem que 
és un dels camins de que parlavem a l'inici d'aquesta Memoria i que pot 
marcar una nova línia en l'Academia dels nostres dies. Estero fermament 
conven<;uts que pot ésser l'embrió -ja for<;a crescut- del que sera l'Escola 
de Salut Pública. 
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VIDA DE LES AssoCIACIONS.- La base científica de l'Acadernia, és l'ac
tivitat de les diferents Associacions. Com cada any, la simple enumeradó 
del gran nombre de sesíons, l'extraordinari nombre de comunicacions, de 
conferencies, taules rodones, simposiums, reunions conjuntes entre diverses 
Associacions i amb d'altres pa'isos, etc., seria prou per omplir moltes pagi
nes dels nostres «Annals». Els llegirem solament cada Associació i el nom
bre de sessions que han celebrar. 

Societat Catalana d'Allergia i Immunologia Clínica. 6 sessions. 
Associadó d'Anatomia Patologica. 10 sessions. 
Associació Catalana d'Anestesiologia i Reanimació. 8 sessions. 
Associació d'Art i Humanitats. 1 sessió. 
Associació de Biología Medica. 5 sessions. 
Societat Catalana de Cardiología. 6 sessions. 
Associació de Cibernetica, Informatíca Medica i Bioenginyeria. 1 sessió. 
Societat Catalana de Cirurgia. 13 sessions. 
Societat Catalana de Cirurgía Ortopedica i Traumatología. 11 sesstons. 
Societat Catalana de Cirurgia Plastica. 8 sessíons. 
Societat Catalana de Cirurgía Vascular. 8 sessíons. 
Associació de Dermatología i Sifiliografia. 6 sessions. 
Societat Catalana de Digestologia. 7 sessíons. 
Associació d'Endocrínologia i Nutrició. 11 sessions. 
Associació de Farmacología. 6 sessions. 
Societat Catalana d'Hematologia i Hemoterapla. 7 sessions. 
Societat Catalana d'Historia de la Medicina. 5 sessions . 
Assodació de Joventut Medica. 23 sessions. 
Associació de Medicina Aeronautica i Espacial. 5 sessions. 
Associació Catalana de Medicina Intensiva. 7 sessions. 
Associació Catalana de Medicina Interna. 13 sessions. 
Societat Catalana de Medicina Legal i Toxicología. 3 sessions. 
Associació Catalana de Medicina del Treball. 9 sessions. 
Associació de Microbiología, Higiene i Medicina Preventiva. 2 sessions. 
Associació de Nefrologia. 7 sessions. 
Societat Catalana de Neurodrurgia. 5 sessions. 
Societat Catalana de Neurología. 7 sessíons. 
Assodadó d'Obstetrída i Ginecología. 10 sessions. 
Assodació d'Odonto-Estomatologia. 10 sessions. 
Associació Catalana d'Oftalmologia. 4 sessions. 
Associació d'Oncologia. 6 sessions. 
Associadó d'Oto-Neuro-Oftalmologia. 3 sessions. 
Societat Catalana d'Oto-Rino-Laringologia. 12 sessions. 
Socíetat Catalana de Pediatría. 22 sessions. 
Societat Catalana de Pneumologia. 8 sessions. 
Associació de Psiquiatría. 10 sessions. 
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Societat Catalana de Psiquiatría infantil. 2 sessions. 
Associació de Radiología, Electrologia i Medicina Nuclear. 19 sessions. 
Societat Catalana de Rehabilitadó. 9 sessions. 
Societat Catalana de Reumatologia. 6 sessions. 
Associació de Salut Mental. 8 sessions. 
Associació de Sexología. 7 sessions. 
Associació d'Urologia. 7 sessions. 

Durant aquest any s'ha rebut la demanda per part d'un grup d'academics 
per posar en marxa una nova Associació: la de Diabetis. Fou autoritzada i 
sera regida per una Comissió Gestora durant el curs que ara iniciem. 

Tres Associacions que havien funcionat durant un any amb Comissió 
Gestora, han obtingut la confirmació de la Junta de Govern i ja han elegit 
Junta Directiva. Són les d'«Allergia i Immunologia Clínica», «Medicina In
tensiva» i «Neurocirurgia». 

L' Associació de Dermatología i Sifiliografia ha reempres les seves acti
vitats després d'una llarga temporada de silenci científic. Per !'octubre del 
1977, reunits en Assemblea els associats juntament amb el President i el 
Secretad General, s'elegí una nova Junta Directiva, que inicia tot seguit 
les activi ta ts. 

L'Associació Catalana d'Anestesiologia i Reanimació va celebrar el XXV 
aoiversari de la seva fundació en una sessió solemne el dia 24 d'abril de 1978. 

La jove Associació d'Histotia de la Medicina ha comen~at amb bon peu 
les seves activitats. Ha empres la tasca d'organitzar el propcr Congrés In
ternacional d'Historia de la Medicina, que se celebrara a Barcelona l'any 
1980. Dels seus dirigents i de la comissió encarregada de portar-lo a terme 
n'estem segurs que sabran posar ben alt el rigor cientí.fic i l'organització al 
servei d'aquest Congrés, i que oferiran l'hospitalitat que els assistents me
reixeran. 

La Societat Catalana de Sexología ha coHaborat en l'organització del 
Coogrés de Sexología que se celebra fa uns meses a Roma. 

Joventut Medica és, entre tetes les Associacions de !'Academia, la que 
ens hem de mirar amb més orgull i esperan~a. La vitalitat que demostren 
els nostres joves academics ha d'ésser exemple per a molts de nosaltres. 
Ultra les sessions que organitzen amb for~a afluencia de públic i l'augrnent 
constant de socis, enguany hem de sumar-hi dues seccions noves. Les Filials 
de Sabadell (Valles Occidental) i de Girona (Girones), compten amb aquest 
jovent, que no dubtem que s'ha reunit al seu entorn grades a la vitalitat 
que aquestes dues filials tenen. La primera, provineot d'un grup ja format 
al Valles, que s'ha adherit a la Filial, i la segooa, després de diferents 
gestions fetes pel President de la Filial, Dr. Bar6, i el President de Joven
tud Medica, senyor Navarro. 

Deixem per l'últim la Sodetat Catalana de Pediatría que enguany ha 
estat el motor que ha organitzat el I Congrés de Pediatres de Llengua Cata-
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lana, celebrat a Girona els dies 2, 3 i 4 de mar~. Si bé l'organitzaci6 no ha 
estat responsabilitat teorica de la Societat Catalana de Pediatría, podem 
assegurar que, si no hagués estat per la intensa activitat que la Societat té, 
aquest Congrés no s'hagués realitzat. L'exit cientí.fic, el fet del retrobament 
de pediatres de tots els Pa1sos Catalans, i el gran nombre d'ass.istents que 
tingué, ens obliga a fer des d'aquí un reconeixement públic als seus o.rga· 
nitzadors. 

FILIALS.- Voldríem citar en lloc molt preferent les Filials. I no només 
perque figurín en aquesta Memoria. ·creiem que la tasca que fan les .filials 
és molt important. Gairebé cliríem que l'activitat que les difereots Asso· 
ciacions han portat a terme, seria molt pobra si no hi hagués com a. contra· 
partida l'activitat de les comarques. Una tasca .important i, a la vegada, 
molt meritoria i imprescindible per al professional que viu allunyat de la 
gran ciutat. Creiem que aquest esforc; de les filials per portar a les comat· 
ques l'actualització dels progressos científics i la inquietud per la salut, ha 
d'ésser un deis «primum movens» de la totalitat de !'Academia. Sortosament 
la majoria de les nosttes Filials ha tingut una gran activitat. En podem 
estar orgullosos. Tot i l'alegria que tenim en constatar la inquietud i l'acti· 
vitat d'alguns, també ens dol que a altres comarques l'activitat ha estat 
minsa. I també ens dol que encara hi hagi comarques o zones de casa 
nostra que no tinguin una Filial o representació de !'Academia. 

Hí ha 10 Filials repartides per Catalunya i les Illes Balears: Vic, Valles 
Oriental, Valles Occidental,· Tortosa, Tarragona, Reus, Maresme, Mantesa, 
Girona i Balears. 

Les activitats d'aquestes Filials podríem resumir-les en el següent quadre: 

- Balears: 9 sessions . 
- Girona: 30 sessions. 
- Manresa: 15 sessions. 
- Tarragona: 14 sessions. 
- Tortosa: 9 sess.ions. 
- Valles Occidental: 15 sesslons. 
- Valles Oriental : 9 sessions. 
- Vic: 8 sessions i 3 cursos. 
Hi ha Filials que no ens han tramés les activ.itats, per la qual cosa no 

podem .incloure-les. 
El día 1 d'abril de 1978 ens reunírem amb tots els Presidents de les 

Filials per a dialogar sobre la problematica de les relacions mútues i les 
activitats conjuntes. Creiem que la conversa fou positiva i s'acorda la cofl· 
veniencia de repetir-les almenys un parell de vegades l'any. 

TRESORERIA. -La tresorer.ia és, des de fa molts anys, el principal pro
blema de !'Academia. Pensem que les úniques fonts d'ingressos són les 
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nostres quotes, llevat de l'ajuda que, des del darter any, fa el Coliegi de 
Metges de Barcelona per a la Biblioteca, al qual voldríem donar les gtacies 
públicameot des d'aquí. Cal que esmemem també, la donació que ha fet 
Banca Catalana. Tot plegat ha permes que els números vermells dels nostres 
comptes no fossin més elevats dels que en un principl s'havíen previst. 

La Fundació March ens ha promes una ajuda per posar en marxa la For
maci6 Continuada d'enguany. Una vegada realitzat el programa ens sera 
abonada. Les despeses només fan que augmentar i els lngressos romanen 
inalterables. Aquest fou un deis motius debatuts a la reunió amb els Presi
dents de Filials el passat día 1 d'abril, al llarg de la qual s'acorda l'estudi 
d'una possible regulari tzació de les quotes de Filials, tenint en compte que 
les aportacions dels sous socis s6n molt més baixes que les de Barcelona
ciutat. 

BIBLIOTECA. - Poques coses noves podríem dir de la Biblioteca. I poc 
perque funciona molt bé. El nombre de lectors continua essent --com els 
anys anteriors- elevat; la majoria estudiants. No hauríem de repetir el 
que ja s'ha dit tantes vegades: que és la millor biblioteca medica de Cata· 
lunya. Pero tot i que s'ha dit, no podem estar-nos de repetir-ho per dos 
motius: perque n'estem orguJlosos í perque volem agrair públicament la 
tasca callada i constant de tot el personal. Des de la senyoreta Cataríneu a 
tots els que hi treballen. Ells s6n la causa que la Biblioteca sigui exemplar 
en el seu funcionament. 

U11 problema irnportant: I'elevat preu dels llibres i les revistes, que 
ens impedeix adquirir obres, o repetir llibres basics, cada vegada més dema
nats per estudiants. L'augment de preu de determinades revistes ha estat 
en l'últim any extraordi nariament elevat i ha fe t trontollar el pressupost 
establert. 

El moviment global d'enguany ha estat el següent: 

Sala de lectura: 
Total de lectors 
Llibres llegits 
Revistes consultades 

Préstec: 
Total de lectors 
Llibres prestats 

Total de llibres ingressats: 
Total de publicacíons periodiques rebudes 

22.610 
52.517 

3.637 

2.914 
5.283 
2.136 

595 

Hem d'esmentar corn a donants importants a la nostra Biblioteca al 
Collegi de Metges de Barcelona com a mantenidor de la Bibliotec~ d'Hospi-
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tals, la millor coHecció de llibres sobre qüestió sanitaria que existeix a casa 
nostra. 

Hem d'agralr també a la casa Ciba-Geigy donadora de gran qúantitat 
d'obres i a !'Editorial Toray per la fidelitat en enviar-nos els llibres que edita. 

Finalment - i encara que ja tancat el curs- la vídua del Dr. Agustí 
Valls i Rovira, d'acord amb la voluntat del seu difunt espos feu lliurament 
d'un miler de llibres de gran utilitat pel nostre fons bibliografic. 

MoVIMENT DE SOCIS 

a) Numeraris 
Inici Curs anterior 
amb 
i 
en comen~ar el curs 78/79 

b) Agregats 
Inici Curs anterior 
amb 
i 
en comen~ar el curs 78/79 

e) Filials 
en comen~ar el curs 78/79 

3.778 socis 
372 altes 
234 baixes 

3.916 socis 

1.659 socis 
307 altes 
302 baixes 

1.664 socis 

1.618 socis 

Total de socis en comen~ar el curs 78/79: 7.198 

Lamentem la perdua per obit deis doctors: 

Dídac Albarracin i Campoy 
Santiago Alcobé i Noguer 
Plus Anfrés i Torras 
Gil Bieto i Marill 
M. Angeles Campos Castro 
Enrie Carreras i Serra 
Josep M. Catasús i Catasús 
Pere Creixell i Guiu 
Francesc Forcadell i Moreno 
Francesc Jimeno i Vidal 
Vicens Llorens i Salvans 
Nicolau Lloret i Barber 
Héctor Martín i Proharan 
Manuel Miralbell-i Centena 
Miquel Molins i Beuedetti 
Francesc Nuet i Sagrera 
Eugenio de la Peña Lorenzo 
J oan Permanyer i Macia 
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Ricardo Pi-Gibert de Font 
Joaquim Piño! i Aguadé 
Francesc Puig i Riera 
Lucas Rubio Vílches 
Gaspar Sastre i Lafarga 
Maxim E . Soriano Giménez 
Ignasi Tintaré i Oller 
Agustí Valls i Rovira 

Han estat nomeoat Socis de Merit de !'Academia: 

Roe Pifarré. 

1297 

Francesc Casas Romeu, a proposta de l'Associació d'Odonto-Esto
matología. 

I com a cloenda d'aquesta memoria solament ens resta dos punts a 
es mentar: 

El primer, donar testimoni de la meva gratitud a tot el personal de 
Secretaria. A ells els incumbeix la gtisa tasca de fer rutilar 1' Academia: 
des de les trameses de convocatories, a les projeccions, a la confecció 
dels rebuts, i a les dotzenes de gestions que constantment es fan. Des d'aqui 
-repeteixo- i en nom de tots els academics els agrai:m la seva dedicació. 

El segon punt, és agrair-los-hi a vostes la paciencia d'escoltar-me. 




